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”En glansfull framtid”

D
en kongress som konstituerade tco samlades söndagen den 11 
juni 1944. Då var tidningarna fyllda av nyheter om de allierades 
offensiv efter dagen D, den 6 juni, då brittiska och amerikanska 
trupper landsteg i Normandie, och om Sovjetunionens anfall på 
Finland, som sökt stöd hos Tyskland efter vinterkriget. 

Viktor von Zeipel inledde som hedersordförande i Daco med att konstatera 
att kongressen ägde rum i skuggan av ett världshistoriskt händelseförlopp, men 
att den ändå borde röna största uppmärksamhet. Han spådde organisationen 
”en glansfull framtid” vilket den socialdemokratiska Morgon-Tidningen tog 
fasta på och gjorde rubrik av i sitt referat från kongressen.

När Ruben Wagnsson intervjuades av liberala Dagens Nyheter såg han det 
som särskilt lyckligt att samgåendet mellan Daco och Gamla tco hade kommit 
till stånd just i detta läge, då äntligen ett slut på kriget kunde anas. Nu gällde 
facklig kraftsamling för att motverka att en fredskris av samma slag som efter 
första världskriget uppstod. Men det gällde också att ta igen förlorade år och 
först och främst återställa 1939 års reallöner.

Under krigsåren hade Sverige präglats av samverkan med nedtoning av 
intressemotsättningar och politiska motsättningar. Det huvudavtal mellan lo 
och saf, om bland annat hantering av stridsåtgärder som träffats på Hotell Salt-
sjöbaden 1938, hade fördjupats till den berömda Saltsjöbadsandan. 

I sitt middagstal vid den konstituerande kongressen gjorde Ruben Wagnsson 
en poäng av att representanter för Daco och Gamla tco, när man förhandlade 
om sammanslagning, valt att träffas på Hotell Saltsjöbaden – ”en miljö som 
var lämpad att skapa samförstånd”. Samarbetsandan kom också till uttryck i 
Wagnssons ”felsägning” att ”vi har inkallat – förlåt inbjudit” – representanter 
för lo samt staten – som han kallade ”den viktigaste arbetsgivarorganisatio-
nen” – och saf som han benämnde den näst viktigaste. Statens representant 
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var statssekreteraren i ecklesiastikdepartementet Tage Erlander, den man i kans-
lihuset som hade störst inflytande på lärarlönerna. ”Felsägningen” är tillskriven 
för hand i manuskriptet som också har försetts med marginalnoteringen ”stor 
munterhet”.

Wagnsson avslutade sitt middagstal med orden: 

Inte minst viktig för oss är nyrekryteringen. De till TCO anslutna organisa-
tionerna räknar för närvarande över 175 000 medlemmar. Vi har anledning 
hoppas, att nya organisationer inom de närmaste åren ska ansluta sig till oss 
och att vårt medlemstal snart ska passera 200 000. Enligt den senaste folk-
räkningen finns det mellan 500 000 och 600 000 tjänstemän i vårt land. 
Flertalet av dem är ännu oorganiserade. Det gäller att nå dem, att få dem med 
i vår organisation. När den halva miljonen är samlad i TCO, blir vår orga-
nisation en verklig maktfaktor. Då vi den gången marscherar fram med våra 
krav, kan vi med Björnson sjunga: Ja den marschen ska man höra.

Mer behövde han inte säga för att lyssnarna skulle höra den kända nykterhets- 
och arbetarrörelsesång ringa i öronen, vars andra strof lyder:

Takt, takt, hållen takten,
den är mer än halva makten.
Om i takt vi komma hundra,
än vill ingen lyss och undra;
om i takt vi komma tusen,
kanske spetsar man sitt öra,
men när vi bli hundratusen,
ja, den marschen ska man höra.

tco var välkommen som organisation på den svenska arbetsmarknaden. I 
rekryteringsbroschyren Nya Tider från 1945, som trycktes i 60 000 exemplar, 
uttalade sig statsministern Per Albin Hansson, saf-chefen Fritiof Söderbäck 
och lo:s ordförande August Lindberg positivt om den nya organisationen. 
Statsministern slutade dock med en liten reservation: ”Tjänstemannarörelsen, 
sådan vi känna den, ter sig även ur samhällets synpunkt som vällovlig och vär-
defull”. saf-chefen gladdes åt att tjänstemannarörelsens utveckling följt andra 
banor än man från början kunde befara och nu hade ”konsoliderats under en 
stark central ledning och därigenom vunnit större balans och mognad”. lo:s 
ordförande önskade tco en hundraprocentig täckning, men uttryckte sam-
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tidigt förhoppningen att man skulle undvika ”att organisera löntagargrupper 
som har sin naturliga hemvist i Landsorganisationen”. 

att rationalisera verksamheten
Det fanns en stark ambition att rationalisera verksamheten genom att förmå 
mindre förbund att gå upp i större, men det var inte så lätt att nå resultat. Efter 
1946 års kongress bedömde man att det skulle vara möjligt att redan 1947 
skapa ett enhetligt statstjänstemannaförbund genom att slå ihop Civila Stats-

förbundens medlemsantal vid konstitueringen

Vid konstitueringen var 36 organisationer anslutna till Tco.  
26 förbund hade mer än 1 000 medlemmar:

Svenska Industritjänstemannaförbundet ............................................................. 32 100
Sveriges Arbetsledarförbund .................................................................................... 17 900
Försvarets Underbefälsförbund ............................................................................... 17 200
Sveriges Kommunaltjänstemannaförbund.......................................................... 13 300
Sveriges Allmänna Folkskollärarförening .............................................................. 9 800
Sveriges Folkskollärarförbund .................................................................................... 8 600
Handelstjänstemannaförbundet ................................................................................ 7 600
Svenska Polisförbundet ................................................................................................ 6 600
Försvarets civila Tjänstemannaförbund ................................................................ 6 600
Svenska Bankmannaförbundet ................................................................................. 6 400
Sveriges Småskollärarinneförbund .......................................................................... 6 000
Svenska Underofficersförbundet .............................................................................. 5 200
Kvinnliga Telefontjänstemannaföreningarnas centralförening ..................... 5 000
Sveriges Allmänna Lantbrukstjänstemannaförbund .........................................4 100
centrala Statsförvaltningens Tjänstemannaförbund .........................................4 100
Försäkringstjänstemannaförbundet ......................................................................... 3 900
Sveriges Fartygsbefälsförening ..................................................................................3 100
Svenska Tullmannaförbundet ..................................................................................... 2 800
Svenska Järnvägarnas Kontorspersonal- och Arbetsledareförbund ....... 2 800
Sveriges Allmänna organist- och Kantorsförening .......................................... 2 300
Föreningen Kvinnor i Statens Tjänst ....................................................................... 1 900
Svenska Maskinbefälsförbundet ............................................................................... 1 900
Sveriges Socialtjänstemannaförbund ..................................................................... 1 900
Postverkets Kansli- och Kontorsbiträdeskårers centralorganisation ........1 700
Systembolagens Personalförening .......................................................................... 1 600
Tjänstemannaförbundet för Hotell och Restauranger ....................................  1 600
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förvaltningens Tjänstemannaförbund (cst) och Försvarets Civila Tjänsteman-
naförbund. Däremot inträdde Arbetsförmedlingstjänstemännens Riksförbund, 
Sveriges Jordbruksinstruktörers Förening, Sveriges Sinnessjukhus’ Arbetsleda-
reförening och Automobilbesiktningsmännens Förening efter några år i cst. 

Lika lätt gick det inte att få de båda kvinnoförbunden – Föreningen Kvin-
nor i Statens Tjänst och Kvinnliga Telefontjänstemannaföreningen – att uppge 
sin självständighet och bli en del av cst. I sitt inledningsanförande på 1946 års 
kongress sade Valter Åman att tco inte behövde några speciella fackliga orga-
nisationer för kvinnor, men han lovade att överväga att skapa ett organ inom 
tco för kvinnor och deras intressefrågor. Kvinnoförbunden var av annan upp-
fattning och det skulle dröja till 1953 innan de gick upp i cst. 

Större framgång hade tco:s styrelse med sin rekommendation att Sveriges 
Socialtjänstemannaförbund (främst socionomer) med 2 300 medlemmar skulle 
ansluta sig till sktf, vilket skedde 1949.

På lärarsidan tog gamla rationaliseringsdiskussioner fart i och med tco:s till-
komst. Sveriges Allmänna Folkskollärarförening ombildades 1946 till en fede-
ration av förbund för manliga och kvinnliga folkskollärare och småskollärarin-
nor vilka var för sig var medlemmar i tco. Federationens egna uppgifter gällde 
främst yrkesfrågor och att ge ut en tidning. Man var öppen för att ”en riksom-
fattande facklärargrupp”, liksom att även läroverkslärarna i Lärarnas Riksför-
bund skulle kunna ingå i federationen. 

Bakom formuleringen ”en riksomfattande facklärargrupp” låg tco:s arbete 
med att få samman olika facklärargrupper, både sådana som redan var anslutna 
till tco och andra. Ansträngningarna var framgångsrika såtillvida att Svenska 
Facklärarförbundet bildades och inträdde i tco 1948 med 4 500 medlemmar. 
Samma år anslöt sig Svenska Folkhögskolans Lärarförbund till tco med 343 
medlemmar.

Tolv nya organisationer 1946 och 1947

Under 1946 anslöts två och under 1947 inte mindre än tolv organisationer till 
Tco varav fem hade mer än ettusen medlemmar: 

Svensk Sjuksköterskeförening ..................................................................................  8 800 
Sveriges Folkskollärarinneförbund ..........................................................................  4 800 
Svenska Journalistföreningen ...................................................................................  1 700
Svenska Skolkökslärarinnornas Förening ............................................................  1 200
Slöjd- och Yrkeslärarnas Riksförbund ...................................................................  1 100
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Det lantbrukstjänstemannaförbund som hört till tco:s grundare upplöstes 
redan 1946. I stället inträdde det nybildade och mera klart fackliga Svenska 
Lantbrukstjänstemannaförbundet 1949 med 1 700 medlemmar. Apotekstekni-
kerförbundet med 3 700 medlemmar anslöts 1954.

Handelstjänstemannaförbundet hade sina rötter i yrkesorganisationer för 
kontorister och affärsmedhjälpare. Förbundet var berett att ta emot alla tjänste-
män från handeln i vidaste mening men fick lov att göra halt vid industrin, sif:s 
område. Man var motståndare till att apoteksteknikerna fick inträda i tco som 
ett eget förbund; systembolagens personalförening anslöts tidigt till htf. Så 
småningom skulle även Tjänstemannaförbundet för Hotell och Restauranger, 
stewards, samt privatanställda tandtekniker och tandsköterskor som utgjort 
egna förbund i tco gå upp i htf, medan de landstingsanställda gick till sktf. 

Arbetsledarförbundet (salf), tco:s näst största förbund, hade sin tyngd-
punkt i industrin men hade också ambitioner att organisera personer i arbets-
ledande ställning över i stort sett hela arbetsmarknaden. Detta innebar konkur-
rens med framför allt de tjänstemannaförbund som hade arbetsplatsen som 
utgångspunkt för sin rekrytering och orsakade motsättningar inom tco som 
ledde till att salf 1966 första gången ställde sig utanför tco. 

I förhållandet till lo skapade oklara organisationsgränser för vissa stats-
anställda till en början betydande irritation, men om någon trodde att Valter 
Åman skulle dra sig för att fullt ut hävda tco:s intresse gentemot sin tidi-
gare organisation var detta en missbedömning. Med Handelsanställdas förbund 
skulle gränstvister bli återkommande och mer långlivade.

med styrkan av en naturkraft – mot saco
Under 1947 blev det allt tydligare att de så kallade yngreföreningarna av aka-
demiker var på väg att bilda det som skulle bli Sveriges Akademikers Central-
organisation (Saco). I yngreföreningarna ingick cirka 10 000 ungdomar som 
utbildade sig till eller var färdiga läkare, jurister, läroverkslärare, präster, musei-
män, veterinärer, folkbibliotekarier, civilekonomer, tandläkare, humanister och 
naturvetare samt amanuenser vid universitet och högskolor. 

tco hade på olika sätt försökt motverka detta och i slutet av augusti utfär-
dade tco en kommuniké som hotfullt beklagade ”det steg som vissa akade-
miskt utbildade tjänstemän synes vara beredda att taga och vill icke dela ansva-
ret för den isolering i förhållandet till den samlade tjänstemannarörelsen, som 
dessa tjänstemannagrupper därmed utsätta sig för”.

Så uttalade sig en organisation med självkänsla. Att tco var en organisation 
som hade framtiden för sig kunde alla se:



TjänsTEmännEns fackliga OrganisEring | ”En glansfull framtid” 43

 » Vid årsskiftet 1947/48 hade 
medlemstalet i tco-förbunden stigit 
till 238 700, en ökning med 32 pro-
cent på tre och ett halvt år. 
 » tco:s strävan att bli erkänd 

som löntagarrepresentant i samhälls-
organ på lika fot som lo började 
mycket positivt genom representa-
tion i såväl länsarbetsnämnderna som 
i den centrala arbetsmarknadsmyn-
digheten (från 1948 Arbetsmark-
nadsstyrelsen); det var tack vare en 
motion från två högermän som tco 
fick en plats i länsarbetsnämnderna. 
I Arbetsdomstolen fick tco 1947 
en plats tack vare att lo avstod från 
en av sina. Genom representation i 
Centralkommittén för Folk och För-
svar (senare Centralförbundet Folk 
och Försvar), där redan Daco hade 
ingått, kom tco att företräda breda 
medborgerliga intressen. 

 » Runt om i landet hade tco-kommittéer bildats som samlingsplats för 
tjänstemän från förbundens lokalavdelningar; i årsberättelsen för 1947 
redovisas 33 tco-kommittéer. Bildandet skedde på lokala initiativ; på 
vissa håll hade man kunnat bygga vidare på motsvarande organ inom 
Daco och förebilden var givetvis lo-sidans lokala fco. tco:s styrelse 
var angelägen om att kommittéerna inte skulle bli ostyrbara och kost-
samma och utfärdade redan från början riktlinjer för verksamheten, som 
mest handlade om vad kommittéerna inte fick göra. Här ingick att de 
inte fick ”låta sig utnyttjas i partipolitiskt syfte” eller trampa in på ”rent 
fackliga frågor, vilka handhavas av respektive organisationer”.

 » Under 1947 hade tco börjat ge ut en egen månadstidskrift med namnet 
Tjänstemannarörelsen, alltså en motsvarighet till lo:s Fackföreningsrö-
relsen. 

 » tco-organisationerna hade tillsammans med studieförbundet Tjänste-
männens Bildningsverksamhet (tbv) beslutat att inrätta en tjänsteman-
narörelsens egen skola och för ändamålet köpt fastigheten Bergendal i 
Sollentuna med en tomt på 36 000 kvadratmeter. (tbv hade bildats 1935 

Illustration ur en värvningsbroschyr 
1951 från den växande 
tjänstemannaorganisationen.
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av medlemsförbund inom Daco som en motsvarighet till abf och när 
Bergendal inköptes var flertalet tco-förbund liksom centralorganisatio-
nen själv huvudmän.)

 » tco:s kansli – eller ”expedition” som man skrev i verksamhetsberät-
telserna de första åren – bestod till att börja med av sekreteraren Otto 
Nordenskiöld och tre medhjälpare. Nordenskiöld och den dynamiske 
direktören Valter Åman trängdes med ytterligare åtta personer i en före 
detta bostadslägenhet på Kungsholmstorg 6; när utredningsenheten med 
tre personer bildades placerades dessa i en separat lägenhet i huset. Det 
blev alltmer akut att finna större och lämpligare lokaler.

 » När Saco bildades i oktober 1947 angavs medlemstalet till 15 000 i 18 
anslutna organisationer. I inget pressorgan välkomnades händelsen, skrev 
Dagens Nyheter, ”utom förstås i Svenska Dagbladet, där varje ’stånds-
mässig’ organisation kan räkna på kärleksfull tillit” och förklarade att det 
var Högerpartiet som stod bakom. dn stod helt på tco:s sida. Saco fick 
tidigt rykte om att vara militant. Ett år efter Sacos bildande manade dn 
till ”självbesinning” och varnade för splittring i den nyligen enade tjänste-
mannarörelsen. 

Under 1948 hade tco erbjudit framför allt läroverkslärare, universitetslärare, 
läkare, farmaceuter och präster att ansluta sig till tco som egna förbund 
medan övriga Saco-medlemmar skulle föras till de tco-förbund som organise-
rade tjänstemän på respektive arbetsplats. Samtidigt överlade man med Stats-
tjänstemännens Riksförbund (sr) om anknytning till tco. Ett möte mellan de 
tre organisationerna hölls signifikativt nog på Hotell Saltsjöbaden. Dock infann 
sig ingen samarbetsanda. I stället fördjupades konflikten med Saco och ett krig 
om de akademiskt utbildade startade. tco bidrog med en trettiotvåsidig rekry-
teringsbroschyr som spreds till studerande och yrkesverksamma akademiker.

tco:s strategi blev att isolera Saco, medan Saco gjorde allt för att framställa 
tco som fiende till yrkesförbund. Vatten på sin kvarn fick Saco när tco 1956 
antog en plan för organisationens framtida utveckling som baserades på princi-
pen om gemensam tjänstemannafront mot de tre arbetsgivarmotparterna: stat, 
kommun och privata företag. Emellertid gjordes en rad undantag för att till-
godose bland annat yrkesförbunden inom tco, dock endast tills vidare. Syf-
tet med planen var att stärka tjänstemannarörelsen som part inom respektive 
sektor. 

1956 års organisationsplan hade tillkommit som en följd av att tco:s första 
uppgift enligt 1944 års stadgar var ”att verka för bildandet och upprätthållan-
det av effektiva fackliga tjänstemannaorganisationer”. Emellertid hade styrelsen 



TjänsTEmännEns fackliga OrganisEring | ”En glansfull framtid” 45

I november 1946 kom ett prov  nummer av tidningen Tjänstemanna rörelsen 
som sedan gavs ut fram till 1954. Från och med 1955 blev den TCO-tidningen.
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funnit det mödosamt att åstadkomma rationaliseringar av organisationsstruk-
turen utan en fastställd plan, varför stadgarna 1949 försågs med tillägget ”att i 
detta syfte även upprätta en organisationsplan”. Planen skulle klarlägga gräns-
linjer och fastställa medlemsorganisationernas rekryteringsområden. Framta-
gandet hade lagt i dagen olika intressemotsättningar som inte varit så lätta att 
överbrygga. En organisation, Svenska Barnmorskeförbundet, såg sig rent av 
tvingad att lämna tco på grund av ett krav om att gå samman med sjuksköter-
skorna; motiveringen för en sådan rationalisering var att alla barnmorskor inom 
kort också skulle ha sjuksköterskeutbildning. Någon strategi för att tillgodose 
förbund inom Saco eller sr hade det inte funnits utrymme för i organisations-
planen. 

De etablerade parterna på arbetsmarknaden och de viktigaste opinionsbil-
darna stod på tco:s sida. Dock lyckades det Saco, som nära nog helt bestod 
av statstjänstemän, att skaffa sig en jämbördig position med Statstjänarkartellen 
inom lo, sr och tco under de så kallade stabiliseringsförhandlingarna med 
regeringen 1949 och 1950; i den inflationsekonomi som rådde kunde reger-
ingen inte avstå från möjligheterna att binda upp även medlemmar i Saco.

Med styrkan av en naturkraft …
 … bryter en ny folkrörelse fram …
   tjänstemännens egen

var titeln på en rekryteringsbroschyr som tco framställde 1951. Nu hade 
medlemstalet ökat med 58 procent sedan 1944. Att tco var en självmedve-
ten organisation framgår med all önskvärd tydlighet. Därtill bidrog säkerligen 
ett uppmärksammat internationellt erkännande. tco var den enda nationella 
tjänstemannaorganisationen bland de organisationer som 1949 grundat ffi. 
tco var också initiativtagare till en stor tjänstemannakongress i Bryssel våren 
1951 inom ffi:s ram. tco:s direktör Valter Åman hade fått äran att inleda med 
ett anförande betitlat: ”The historical place of the non-manual worker and his 
position in modern industry, commerce and public service”, vilket han med 
stolthet lyfter fram i memoarerna Repor i färgen. I tco-delegationen ingick tret-
ton representanter för olika förbund. 
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Femtiotal – suveränitet  
och samverkan

s
veriges löntagare kunde 1950 se tillbaka på flera gynnsamma år. Det 
blev ingen efterkrigsdepression, efterfrågan på arbetskraft ökade 
kontinuerligt liksom reallönerna. Dock var tendensen att inflatio-
nen gröpte ur konsumtionsutrymmet och att tjänstemännen slä-
pade efter i förhållande till arbetarna. Men det var inte lätt att finna 

utrymme för självständigt agerande på lönemarknaden för tjänstemannarörel-
sen. Dessutom var det inte självklart hur rollfördelningen mellan centralorgani-
sation och förbund skulle utformas. 

Inflationsekonomin med hög köpkraft och brist på varor gjorde att reger-
ingen eftersträvade ett totalt lönestopp. Inför 1949 års avtalsrörelse rekom-
menderade tco:s representantskap sina förbund att inte kräva generella för-
bättringar. Inför år 1950 accepterade lo i en överenskommelse med saf att 
frysa 1949 års avtal, varefter sif och salf träffade saf vid två tillfällen runt 
årsskiftet, då även tco:s direktör Valter Åman deltog. Tjänstemannaorganisa-
tionerna konstaterade att lönerna på deras område inte var reglerade genom 
kollektivavtal och att det därför inte gick att låsa dem vid en viss nivå. Man blev 
överens om att ta upp nya överläggningar om levnadskostnadsindex nådde upp 
till ett visst tal. 

Samtliga löntagargrupper var inställda på att året 1950 skulle vara det sista 
i stabiliseringsprogrammet. På tco-sidan slog representantskapet fast att tco 
inte skulle föra någon enhetlig lönepolitik under 1951. Förbunden skulle föra 
sina förhandlingar utan särskilda rekommendationer från tco.

tco:s stadgar angav att förbunden skulle hålla styrelsen underrättad om olika 
krav som var av intresse för övriga förbund. När förhandlingarna hade ”allmän 
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eller principiell innebörd” skulle tco delta. tco:s direktör Valter Åman var 
naturligtvis angelägen om att hävda tco:s roll. 

Åman griper in
I memoarerna beskriver Valter Åman hur han i olika steg kunde hjälpa oerfarna 
sas-anställda inom htf ur en omöjlig situation genom att resolut ta ledningen 
och bryskt förklara att ”Då är ni ju inte kloka!” om de tänkte hålla fast vid krav 
som han betraktade som orimliga. Därtill kunde han agera utifrån sin position 
som riksdagsledamot. I memoarerna lyfter han fram två tillfällen. 

 Det första är från 1951. Då uppstod en mycket uppmärksammad konflikt 
om sjuksköterskornas löner. När landstingen sade nej till löneökningar, trots 
att finansministern hade accepterat en lönegradsuppflyttning för de i och för sig 
fåtaliga statligt anställda sköterskorna, tillgrep Sjuksköterskeföreningen mass-
uppsägningar. I spetsen för förbundet stod Gerda Höjer, riksdagsledamot för 
Folkpartiet. Regeringen svarade med en proposition om tvångsmedling och 
extrainkallade riksdagen. Dock nåddes en uppgörelse, propositionen lades åt 
sidan och riksdagsledamöterna fick resa hem. En senare ordförande för sjuk-
sköterskorna, Marianne Lundqvist, minns särskilt hur irriterade Bondeförbun-

Sjuksköterskornas fackordförande Gerda Höjer var också riksdagsledamot 
för Folkpartiet. Hon stod i spetsen när sjuksköterskorna 1951 tillgrep 
massuppsägningar som stridsåtgärd i lönekampen.
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dets riksdagsledamöter var för att de blivit inkallade under brådaste skördetid. 
Valter Åman beskriver livfullt medlingen som ägde rum i riksdagshuset med 
Gerda Höjer och honom själv på den fackliga sidan.

Fyra år senare, 1955, var det dags för nästa proposition med förslag om 
tvångsmedling. Denna gång var det Fartygsbefälsföreningen som hotade med 
strejk. Nu ingrep Valter Åman och dåvarande Metallordföranden Arne Geijer 
tillsammans med chefredaktören för Arbetarbladet i Gävle, Yngve Möller (som 
stod som första namn), med en väl genomarbetad motion. Deras huvudargu-
ment var att arbetsmarknaden i längden var bäst betjänt av parter som förhand-
lade fritt under eget ansvar. Motionärerna varnade för att ett flitigt användande 
av skiljedom skulle öppna perspektiv mot en statlig reglering av lönemarkna-
den. Även Högerpartiet och Folkpartiet vände sig mot propositionen. Slutre-
sultatet blev en lag som endast skulle tillämpas om det ekonomiska läget så 
krävde, vilket i praktiken innebar press på arbetsgivarsidan.

Valter Åman hade anställts som direktör på tco i början av 1945. Det var 
tco:s dåvarande vice ordförande Harald Adamsson, sif:s starke man, som 
stått för rekryteringen. De båda kände varandra väl från det socialdemokratiska 
partiet där de samarbetat på stockholmsnivå. Åman valdes 1944 in i partistyrel-
sen, blev ledamot av dess verkställande utskott och kort efter det att han börjat 
på tco blev han ledamot av riksdagens första kammare. Adamsson var från 
slutet av 1947, då Ruben Wagnsson blivit landshövding, till mitten av 1960 
tco:s ordförande; han avböjde då återval. I slutet av samma år lämnade Valter 
Åman tco sedan även han utnämnts till landshövding. 

Stadgarna hade inga bestämmelser om arbetsfördelning mellan ordföran-
den och direktören, vilket gav stort manöverutrymme för den dynamiske Val-
ter Åman som ju dagligen framträdde som tco-chef. Till tco-kansliet, som 
sedan våren 1949 residerade i sexton rum på femte våningen i ett pampigt hus 
på Munkbron i Gamla stan med utsikt över Riddarfjärden, kom Adamsson 
mest för att leda styrelsens sammanträden i sammanträdesrummet på sjätte 
våningen. Mellan dessa båda herrar uppstod en maktkamp med principiella 
förtecken. Thord Wallén har välfunnet sammanfattat vad det hela handlade 
om genom boktiteln Suveränitet och samverkan, alltså de enskilda förbundens 
krav på suveränitet och samtidiga intresse av samverkan inom ramen för tco. 
Ett annat element var, som Arne Nilstein påpekat, en djupt rotad misstro mot 
tco även hos sif:are på lokal nivå; man hade en känsla av att tco styrdes av 
de offentliganställda och ansåg att centralorganisationen över huvud taget inte 
skulle lägga sig i vad sif gjorde.
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förhandlingssystem
Som framgått av exemplen ovan spelade Valter Åman och tco en viss roll 
i löneförhandlingar under 1950-talet. Gentemot regeringen hävdade Åman 
principen att arbetsmarknadens parter skulle ha ansvar för lönebildningen utan 
onödig statlig inblandning. 

Men systemet med kollektivavtal var ännu outvecklat på tjänstemannasidan 
och tillämpades ej inom offentlig sektor. För tco och dess föregångare var det 
ett första rangens intresse att utveckla den rättsliga basen för kollektivavtal såväl 
inom privat som offentlig sektor.

Inom tco sköttes statstjänstemännens komplicerade löne- och förmånssys-
tem redan från början av en särskild sektion, statstjänstemannasektionen. Från 
1946 stärktes tco-ledningens roll i sektionen, bland annat genom bestäm-
melsen att tco:s ordförande och direktör kunde blockera en fråga som någon 
av dem menade borde avgöras av tco:s styrelse. På regeringssidan överfördes 
finansministerns roll som ansvarig för de statliga lönefrågorna 1950 till ett sam-
ordnande civildepartement.

Kommunaltjänstemännen hade samma löneplan som de statsanställda, var-
för de var beroende av regeringens beslut, men förhandlingarna ägde främst 
rum på lokalt plan inom respektive stad, kommun och landsting. Från 1951 
samarbetade förbund med medlemmar inom den kommunala sektorn i Kom-
munaltjänstemannakommittén, tco-k. Även arbetsgivarsidan i form av rikets 
städer, kommuner och landsting hade byggt upp samarbetsorgan.

striden Åman–adamsson
På den privata sidan fördes förhandlingar först och främst på företagsnivå. 
En taktik från sif:s sida var att träffa överenskommelse med ett storföretag, 
till exempel asea, som skulle verka prejudicerande för Verkstadsföreningens 
område. Det ökande inflationstrycket och en risk för regeringsingripande som 
saf kalkylerade med gjorde att saf 1956 fick ett brett förhandlingsmandat från 
branschförbunden. För första gången genomfördes centrala förhandlingar med 
både lo och tco. Förberedelserna på den fackliga sidan var dock bristfälliga 
och försöket ledde endast till irritation mellan lo och tco, främst om påslag i 
kronor och ören eller i procent. Därtill hade Åman och Adamsson (enligt Len-
nart Geijer) svårt att ”samsas om någonting”. sif menade att man inte behövde 
bry sig om det avtal som blev resultatet, eftersom det endast hade formen av en 
rekommendation till de anslutna förbunden. 

Året därpå, 1957, träffade sif tjänstemannarörelsens första huvudavtal med 
sin centrala motpart, saf. Det skedde utan att tco informerades. Mest pro-
vocerande var att överenskommelsen inkluderade en inskränkning i de normer 
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om uppsägningsskydd som tco:s styrelse, under ledning av Harald Adamsson, 
hade beslutat om två dagar tidigare. Det ledde till något så uppseendeväck-
ande som ett kritiskt uttalande av tco:s styrelse mot sif. Både uttalandet och 
Adamssons reservation med anförande till protokollet offentliggjordes. 

Spänningarna mellan tco och sif var då redan uppskruvade på grund av 
tjänstepensionsfrågan. Den hade under 1950-talet blivit alltmer politiskt het. En 
rådgivande folkomröstning genomfördes hösten 1957 beroende på att reger-
ingspartierna – Socialdemokraterna och Bondeförbundet (Centern) – hade helt 
olika uppfattning om hur frågan skulle lösas. sif bestämde sig för att stödja en 
linje som företräddes av Folkpartiet, Högerpartiet och saf och som byggde på 
kollektivavtal och företagsanknutna fonder. lo och Socialdemokraterna före-
språkade däremot lagstiftning och en allmän tjänstepension med offentligt kon-
trollerade fonder, som skulle finansieras med arbetsgivaravgifter. I den statliga 
utredning som låg till grund hade tco:s representant Otto Nordenskiöld ham-
nat på obligatorielinjen, medan tco-styrelsen visade sig bestå av två jämnstora 
läger. I detta läge följde majoriteten i tco:s representantskap Valter Åmans för-
slag att tco skulle ställa sig neutral och därmed inte stödja sif. tco:s yttrande 
skulle utformas utan ställningstagande i principfrågan men redovisa de skilda 
uppfattningar som fanns inom organisationen. För tco som organisation var 
det en stor påfrestning att Adamsson i folkomröstningen, som ägde rum den 
13 oktober, agerade för en linje medan Otto Nordenskiöld propagerade för en 
annan. 

Konflikten mellan tco och sif blev en huvudfråga vid 1958 års kongress. 
Förbundets intresse av att trots allt fortsätta samverkan inom tco hade sif 
sammanfattat i ett internt dokument redan innan motsättningarna kring för-
handlingar nådde sin höjdpunkt.

Sedan dokumentet blivit känt gjordes det tillgängligt för kongressdeltagarna. 
Det innehöll följande huvudpunkter:

 » Industritjänstemännens möjligheter att tillvarata sina intressen ökade om 
andra tjänstemannagrupper kunde hävda sina, tco kunde göra nytta 
genom att inspirera och hjälpa till när det behövdes

 » tco kunde förhindra att tjänstemannaförbund uppslukades av lo
 » tco kunde göra utredningar av gemensamt intresse
 » Via tco kunde gemensamma ståndpunkter föras fram och opinionsbild-

ning ske
 » Genom tco kunde internationella kontakter knytas.

När det gällde förhandlingar fanns på den privata sidan enligt dokumentet inte 
behov av samordning under tco:s hatt, eftersom endast två förbund hade saf 
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som motpart, sif och salf. På lo-sidan, med hela 25 privatförbund, var situa-
tionen en helt annan. Vidare fann sif det orimligt att bidra till kostnaderna för 
offentligsektorns förhandlingar, vilka ju handhades av en sektion inom tco-
kansliet.

Både Adamsson och Åman ansträngde sig vid kongressen för att gjuta olja på 
vågorna. Åman rent av konstaterade att om det uppstod tvistigheter inom tco 
om hur samspelet skulle se ut och hur intimt det borde vara så gällde ytterst 
förbundens uppfattning. Stadgarna gav ledning men: ”Inom tco:s kansli, det 
vill jag å dess vägnar ha utsagt, har vi den uppfattningen att förbunden inte ska 
tvingas iaktta byråkratisk ordning för dess egen skull.” Därmed uttryckte Valter 
Åman en balanspunkt mellan suveränitet och samverkan som hade framtiden 
för sig.

När det gällde frågan om tco:s roll i förbundens relationer till arbetsgivar-
motparter innebar konflikten mellan tco och sif att det i fortsättningen skulle 
ligga hos förbunden att avgöra i vilken mån tco skulle engageras.
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Sextiotal – samhällsfrågorna 
rycker fram 

n
är både ordföranden Adamsson och direktören Åman hade läm-
nat tco blev det naturligt att tänka igenom erfarenheterna av det 
dubbla kommando som rått. Att Otto Nordenskiöld skulle gå in 
som direktör var en självklarhet och vid 1961 års kongress val-
des han även till ordförande. Bakom beslutet stod en valbered-

ning ledd av Adamsson och en enhällig kongress. Nordenskiöld hade då också 
utverkat ett löfte från sif och salf att stödja utvecklingen av en stark central-
organisation. 1967 formaliserades den nya ordningen genom bestämmelsen att 
ordföranden skulle vara heltidsanställd och leda kansliet; samtidigt avskaffades 
direktörsbefattningen.

Om Valter Åman med sin impulsivitet och vitalitet framstod som något av 
en naturkraft så var Otto Nordenskiöld snarast hans motsats. Autodidakten 
Åman säger i memoarerna att Nordenskiöld hade ”en god portion juridik i 
ryggsäcken” och ”en betydligt mindre spekulativ ande än den jag begåvats 
med”. Han betonar att det under alla år var Nordenskiöld som höll ihop kans-
liet. Inte minst genom sitt agerande i tjänstepensionsfrågan hade den biträdande 
direktören därutöver tillvunnit sig respekt som självständig och rakryggad.

kansliet byggs ut
Under 1960-talet, det vill säga under Nordenskiölds tid som ledare, ökade tco-
förbundens medlemstal från 393 500 till 556 400, eller med 41 procent, detta 
trots att salf med 56 600 medlemmar lämnade organisationen. Kansliet bygg-
des ut från knappt 40 till omkring 100 medarbetare; dessutom hade ett själv-
ständigt tco-s 1967 övertagit arbetsgivaransvaret för ett femtontal anställda 
inom tco:s förutvarande stats- och kommunaltjänstemannaavdelning. I fast 
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penningvärde kostade centralorganisationen år 1969 mer än dubbelt så mycket 
som 1960 (122 procent mer). Det betyder att förbunden satsade på tco i en 
utsträckning som motsvarade mycket mer än deras egen medlemsutveckling.

Nya verksamhetsformer gjorde att tco syntes i samhällsdebatten på ett helt 
annat sätt än tidigare. tco hade blivit en stark röst i ett Sverige där arbetsmark-
nadens parter hade en ställning som aldrig förr.

Arne H Nilstein anställdes som utredningschef på TCO 1948, blev biträdande 
direktör 1961 och lämnade TCO 1966. Som direktör i SIF valdes han 1967 in i 
TCO:s styrelse och var ledamot till 1979. 
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En utredningsavdelning hade skapats med start 1948 då statistikern, fil lic 
Arne H Nilstein anställdes. Inom enheten producerades – enligt en standard-
formulering i verksamhetsberättelserna – ”översikter och utredningar i eko-
nomiska, sociala, statistiska och organisatoriska m.fl. frågor … i huvudsak 
avsedda för internt bruk.” Här ingick att tillsammans med förbunden bygga 
upp system för lönestatistik och att löpande analysera avtalsrörelserna. Löne-
statistiken var avsedd att kopplas till en heltäckande ”tco:s befattningsnomen-
klatur” vars kärna hade utvecklats inom sif och anammats av motparten saf. 
1961 fick Nilstein i uppgift att leda en första lönepolitisk utredning inom tco 
som kartlade situationen inom de olika förbundsområdena och som redovi-
sade vid 1964 års kongress. Verksamhetens ”interna” karaktär gjorde att utred-
ningsavdelningen 1963 kunde utlokaliseras till ett av höghusen vid Sergels torg 
när det blev trångt i lokalerna på Munkbron. Nilstein var från 1961 biträdande 
direktör i tco.

Under 1960-talet ökade antalet medlemmar i TCO från 395 000  
till mer än 550 000.
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tco klarade sig fram till 1958 utan en egen jurist, men sif:s arbetsrättsex-
pert Lennart Geijer var flitigt utnyttjad av tco-kansliet. När Geijer i atp-frågan 
hamnade i motsatsställning till sin chef Harald Adamsson passade Valter Åman 
på att rekrytera honom till tco. Geijer, som då just disputerat och blivit juris 
doktor, blev tco:s representant i flera viktiga statliga utredningar och efter-
trädde även Åman i riksdagen när denne blivit landshövding. I december 1966 
lämnade Geijer tco sedan han utnämnts till statsråd i Tage Erlanders regering. 
Han efterträddes av arbetsrättsjuristen Stig Gustafsson som hade startat sin 
karriär på lo.

Till chef för informationsavdelningen rekryterades 1961 Sven Fockstedt som 
då var engagerad i att bygga upp en facklig skola i Uganda. Han hade socio-
nomexamen, kom från kooperationen via tbv och skulle så småningom bli 
tco:s förste internationella sekreterare. 

En demokratisering av utbildningsväsendet hörde till efterkrigstidens stora 
politiska projekt. Med beslutet om grundskolans genomförande våren 1962 
startade en omfattande reformering av hela utbildningsväsendet. På sensom-
maren fick Åke Isling – vidareutbildad folkskollärare, läroboksförfattare och 
tidigare redaktör för Lärartidningen – höra av Sven Fockstedt att tco sökte en 
utbildningssekreterare, vilket ledde till att han i konkurrens med många kvali-
ficerade sökande anställdes med ingången av följande år. Därmed började en 
intensiv satsning på utbildningspolitik – från förskola till universitet och vuxen-
utbildning – med åtföljande nyrekryteringar till tco:s kansli. Utbildningspolitik 
blev tco:s främsta varumärke i samhällsdebatten.

Till demokratiseringen av utbildningsväsendet hörde studenternas finansie-
ring av akademiska studier. En utredning som leddes av statsminister Erlanders 
unge sekreterare, Olof Palme, kom att främst bestå av personer som Palme 
kände från studentpolitiken. En av dem var tco:s representant, Per-Erik Rön-
quist, tidigare vice ordförande i Sveriges Förenade Studentkårer (sfs). sfs repre-
senterades av sin tjänstgörande ordförande, licentiaten i statskunskap Lennart 
Bodström. Det var Rönquist som förde Bodström i kontakt med tco, vilket 
ledde till att han anställdes våren 1964. I sina memoarer skriver Bodström: ”Jag 
förmodar att det just var min ovillighet att visa följsamhet till … Sacos signaler 
som gjorde att tco-ledningen tyckte att jag kunde vara något att bygga på.” 
Meningen var att Bodström skulle ta upp kampen med Saco om rekrytering av 
studerande och yngre akademiker. Dock föredrog han utredningsavdelningen 
och skaffade en ersättare i form av Lennart Larsson, handläggare vid Medicin-
ska forskningsrådet och tidigare socialombudsman vid Uppsala studentkår.
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Den ständigt ökade efterfrågan på arbetskraft gjorde att kvinnornas möjlig-
heter till förvärvsarbete blev en allt viktigare politisk fråga liksom familjepolitik 
och jämställdheten mellan könen. 

När pressekreteraren Kaj Karlholm – senare riksbekant som ”Mr tt” för sin 
karaktäristiska radioröst – 1952 i Tjänstemannarörelsen presenterade ”Munk-
bron 17, tco:s högkvarter” utgick han med självklarhet från att alla som en 
besökare hade intresse av att träffa var ”herrar”, betydelsefulla personer som 
ofta var ute och for i landet och i världen. ”Två söta och alltid lika glada unga 
damer” var emellertid ständigt tillstädes och besökarens första kontakt. När 

I nummer 5 av Tjänstemannarörelsen 1952 skrev pressekreteraren Kaj 
Karlholm entusiastiskt om ”högkvarteret” på Munkbron i Gamla stan.
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Britt-Marie Bystedt anställdes på utredningsavdelningen 1957 var hon den för-
sta kvinnliga handläggaren. Jämställdhet var då ingen stor fråga så hon lär – 
enligt Annika Baude – ha fått ”röja urskog” för att börja ta sig fram. Efter ett 
antal år på tco gick hon vidare till Sveriges Industriförbund för att så små-
ningom bli vd för Sveriges Riksradio och sluta som generaldirektör vid Bygg-
nadsstyrelsen. 

Blott några få år stannade däremot Anita Gradin, som 1961 blev en av tre 
journalister på tco-tidningen. Partipolitiken tog över och hennes karriär krön-
tes genom posten som ledamot av eu-kommissionen när Sverige 1995 blev 
medlem i eu. Dock behöll hon sin anknytning till tco, bland annat som ord-
förande i tco:s sociala yrkesråd under ett antal år.

Till Anita Gradins politiska vänner från socialdemokratiska kvinnoklubben 
i Stockholm hörde den nyss nämnda Annika Baude, licentiat i statskunskap. 
Redan tidigt under 1960-talet hade Annika Baude gjort sig känd för sitt enga-
gemang i könsrollsfrågor och i hennes hem samlades regelbundet opinionsbil-
dare med olika politisk bakgrund. Det var Lennart Bodström som fick Annika 
Baude att 1966 börja arbeta på tco-kansliet. Därmed blev det fart på arbetet 
med jämställdhetsfrågor inom tco. 

I maj 1965 flyttade tco-kansliet till den adress som har gällt sedan dess, Lin-
négatan 14 på Östermalm. Tre kontorsvåningar disponerades i det då nybyggda 

Hans Hellers var ordförande i Sveriges Lärarförbund mellan 1967 och 1985.
och i egenskap av ordförande även i TCO-S var han adjungerad ledamot av 
TCO:s styrelse. 
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huset. I bottenvåningen fanns kontorstryckeri, en stor hörsal, tco-salen kall-
lad, samt en personalrestaurang som gav värdefulla möjligheter till möten, både 
med gäster och för interna samtal över korridor- och våningsgränser. På gaveln 
sattes en stor tco-skylt upp. Nu hade tco även en plats i Stockholms stads-
bild. 

I maj 1966 utsågs Lennart Bodström till biträdande direktör efter bara drygt 
två år på tco. Den omedelbara orsaken var att Arne Nilstein överraskande 
hade lämnat tco för att bli chef för Stockholm stads statistiska kontor där han 
en gång startat; en ung ekonom, Gösta Edgren, avancerade till chef för utred-
ningsavdelningen. Åke Isling fick senare under året ställning som utbildnings-
chef med uppgift att ”direkt under direktören leda kansliarbetet med utbild-
nings- och yrkesfrågor och därmed sammanhängande sociala frågor”, alltså 
utan Bodström som mellanled. Därmed stärktes Islings redan betydande manö-
verutrymme. 

Bodström, som inledningsvis haft uppgifter inom utbildningspolitik, blev i 
egenskap av suppleant för Nordenskiöld den fungerande tco-representanten 
i ams styrelse där arbetsmarknadens toppar möttes. Och i den pågående kon-
flikten med salf fick han börja mäta sig med topparna inom tjänstemanna-
rörelsen. Nilstein hade däremot undvikit att bli indragen och ska ha sagt till 
Bodström att skälet var ”bristande förmåga och intresse för polemik”. Det var 
brister som Bodström saknade. 

förhandlingar och motparter
De statligt anställda saknade formell förhandlingsrätt fram till 1966 och därmed 
även möjlighet att vidta stridsåtgärder. Emellertid hade det blivit alltmer sällsynt 
att regeringen framlade propositioner som gällde statstjänstemännens villkor 
utan att överläggningar ägt rum och överenskommelse träffats med deras fack-
liga organisationer. Förhandlingarna underlättades både av centralisering inom 
Regeringskansliet och av att de anställda kunde företrädas av blott fyra orga-
nisationer: Statstjänarkartellen inom lo, tco-s, sr och Saco. Ett huvudavtal 
som undertecknades 1963 knöt en kommande lagstadgad förhandlingsrätt till 
dessa organisationer med en ny myndighet, Statens avtalsverk, som motpart. 
Överenskommelsen kallades Slottsbacksavtalet efter adressen för underteck-
nandet för att erinra om Saltsjöbadsavtalet från 1938. 

Saco utnyttjade redan första året med fulla fackliga rättigheter möjligheten 
att gå i konflikt för krav på en rejäl höjning av bland annat adjunkternas löner. 
tco-s kunde å sin sida inte acceptera att skillnaderna mellan olika lärargruppers 
löner ökade. Följden av en storlockout med lärarlösa lektioner och utestängda 
universitetslärare senhösten 1966 blev att Saco isolerades fackligt och fick ett 
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rykte i den allmänna opinionen som militant och oansvarig förkämpe för redan 
privilegierade. En tämligen omfattande överströmning till tco skedde, inte 
minst av samhällsengagerade akademiker som togs emot med öppna armar av 
Akademitjänstemännens förening inom Statstjänstemannaförbundet. Sveriges 
lärarförbund, med Hans Hellers i spetsen, ville inte organisera universitetslärare 
men fick däremot en del adjunkter som nya medlemmar. 

En direkt följd av 1966 års reform var att tco-s 1967 fick en fristående 
ställning med egen ekonomi och egna konfliktfonder. Dess kansli lokaliserades 
intill tco:s. Statstjänstemannaförbundets förste ombudsman, John Östlund, 
fortsatte som ordförande i det fristående tco-s. 

1966 års reform gav kommunaltjänstemän med ämbetsmannaansvar samma 
principiella jämställdhet med andra grupper som statstjänstemännen fått. 
Övriga anställda hos kommuner, landsting och kyrkliga kommuner hade sedan 
1954 lagligen kunnat tas ut i konflikt. Även inom den kommunala sektorn hade 
förhandlingsverksamheten rationaliserats genom samverkan på arbetsgivarsi-
dan. tco-förbund med anställda inom den kommunala sektorn samverkade 
inom ramen för tco-k, där sktf:s ordförande Sven Ahlgren var ordförande.

Tjänstemännen inom industrin led av att tvingas anpassa sig till ”lo:s 
grimma”, ett uttryck som hade skapats inom lo där Arne Geijer ofta talade 
om behovet av att ”sätta grimma på tjänstemännen”. I avtalet mellan lo och 
saf från 1966 stod rent av inskrivet att det skulle vara normerande vid för-
handlingar med tjänstemännens organisationer. Emellertid lyckades sif 1969, 
innan lo ens börjat förhandla, först nå ett avtal med saf för detta år och där-
efter en uppgörelse om ett femårigt löneavtal som baserades på den så kall-
lade efo-modellen. Parallellt hade sif utvecklat ett samarbete med salf och 
Civilingenjörsförbundet (cf) inom Saco, som gjorde att dessa organisationer 
kunde ansluta sig till femårsavtalet. En konsekvens av samarbetet med salf 
var att organisationen förmåddes återinträda i tco. Dock hade salf fortfa-
rande ambitioner att växa inom den offentliga sektorn och där erkännas som 
självständig förhandlingspart, vilket tco-förbunden för offentliganställda inte 
kunde acceptera. Följden blev att salf 1979 åter lämnade tco. För cf var det 
en stor framgång att börja räknas som avtalspart. Uppgörelsen innebar att sif 
accepterade cf som man tidigare bekämpat. I litteraturen är väl omvittnat hur 
sif:s förhandlingschef Ingvar Seregard med stor skicklighet hanterade denna 
process. Däremot finns Nilstein knappast med i bilden. Själv vill han gärna ha 
sagt att de båda, från det att Nilstein blev direktör i sif 1967, alltid samrådde i 
viktiga frågor och såg till att bli överens. Den ovan beskrivna processen ska ha 
börjat med strategidiskussioner på Nilsteins tjänsterum.
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Bakom efo-modellen, som presenterades 1968, stod utredningscheferna på 
de tre organisationerna tco, saf och lo med namn efter upphovsmännens 
efternamn: Edgren på tco, Faxén på saf och Odhner på lo. Den grundades 
på historiskt material och avsåg att visa hur stor löneökning och vinst som 
kunde tas ut vid en viss ökning av produktiviteten och med hänsyn tagen till 
den internationella prisökningstakten, utan att de svenska företagens interna-
tionella konkurrensförmåga försämrades. Modellen gjorde anspråk på att även 
ge vägledning för förhandlingar inom de icke konkurrensutsatta statliga och 
kommunala sektorerna. 

Den utredning som ledde till efo-modellen hade tillkommit på saf:s initia-
tiv och betingades av en önskan att tillsammans med de båda stora löntagaror-
ganisationerna kunna ta ett samhällsekonomiskt ansvar för lönebildningen på 
hela arbetsmarknaden och därmed skapa ett skydd mot ingrepp från statsmak-
terna. Tiderna var ”vänstervridna” och staten kunde inte förväntas vara lyhörd 
för ”kapitalets” synpunkter. I de diskussioner som tco förde med saf och lo 
från 1967 och framöver, både i efo-utredningen och på ledningsnivå, var tco 
tydligare än tidigare en någorlunda jämbördig partner.

Med nästan 660 000 medlemmar var tco 1970 nästan hälften så stort som 
lo (43 procent) och mellan åtta och nio gånger så stort som Saco. För tco 
hade medlemstalet i den enskilda sektorn ökat mest; 1970 utgjorde denna sek-
tor 58 procent av totala antalet mot 48 procent år 1950. sif hade vuxit mest 
och utgjorde nu 32 procent av totala tco mot 22 procent 1950. Den statliga 
sektorns andel minskade från 37 till 27 procent, medan den kommunala sek-
torn nådde upp till 15 procent både 1950 och 1970. Av Sacos 75 400 medlem-
mar återfanns 80 procent inom offentlig sektor. 

När det i februari 1970 blev officiellt att Otto Nordenskiöld hade accepterat 
att bli radiochef fick han frågan av Aftonbladet hur det kändes att bli en av Sve-
riges mäktigaste män. Hans svar, att han inte tagit jobbet av lust ”att äga makt” 
eller ”att synas i spalterna”, antyder att det trots allt fortfarande nog egentligen 
bara var lo som på allvar räknades på den fackliga arenan. Då var det sedan 
några månader känt att Nordenskiöld inte skulle acceptera återval vid den före-
stående kongressen. Spelet om efterträdare hade börjat.
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Ruben Wagnsson var ordförande i ”gamla” TCO från 1937 och i det ”nya” 
TCO från 1944 till 1947. Målad av Arne Cassel.

Ur TCO:S POrTräTTgAllErI
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Bodströms tid

s
om ny ordförande i tco lanserade sif Arne Nilstein; denne hade 
återvänt till tjänstemannarörelsen genom att bli direktör i sif efter 
det att man inom styrelsen och förbundskansliet konstaterat att 
ingen hade något ofördelaktigt att säga om honom. Emellertid var 
det förhandlingschefen i denna organisation, Ingvar Seregard, som 

var den tongivande, detta trots att han genom sluten omröstning hade förlorat 
kampen om den direktörspost som Nilstein valdes till. 

Den andre huvudkandidaten var Lennart Bodström, som själv såg det som 
ganska naturligt att han skulle efterträda Nordenskiöld, eftersom han nästan 
alltid fungerade som dennes ersättare efter det att Nilstein lämnat tco-kansliet. 

tco-s ordförande John Östlund hade egna ambitioner att bli ordförande och 
avstod länge från att uttala stöd för någondera, men ingav Nilstein intryck av 
att stödja dennes kandidatur.

Seregard arbetade för att salf med 21 ombud skulle få rösträtt vid ordfö-
randevalet innan kongressen fattat beslut om salf:s återinträde, men fick inte 
kongressen med sig. Det osäkra läget ledde till att båda kandidaterna stod kvar 
till slutomröstningen som resulterade i 123 röster för Bodström och 83 för Nil-
stein, varav 69 bör kunna härledas till sif:s delegation. Inför kongressen hade 
Seregard energiskt talat emot Bodström och sagt att denne hade ”gjort svensk 
tjänstemannarörelse en otjänst” genom att ställa upp som kandidat.

Presidieöverenskommelsen TcO–saco
I sina memoarer Mitt i stormen skriver Lennart Bodström: 

”De första åren av 1970-talet var ett lugnt skede inom TCO. Det var fördel-
aktigt för mig som under denna period höll på att växa in i uppgiften att vara 
organisationens ordförande.” 
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Han fortsätter med att konstatera att samma lugn inte präglade ”livet inom 
Saco” och redogör därefter för de stridigheter som ledde till att organisationens 
reelle ledare Bertil Östergren avsattes och ersattes av Läkarförbundets Osborne 
Bartley som heltidsanställd ordförande. Saco hade under våren 1971 förlorat 
ytterligare i prestige efter en ny konflikt som avslutades genom ett regerings-
ingripande som kritiserades av få, dock av tco och naturligtvis av principiella 
skäl. Saco hade sagt upp Slottsbacksavtalet och hade i princip förlorat sin parts-
ställning. I detta läge tog Bodström initiativ till samarbete med Saco vilket John 
Östlund, som ”alltid var beredd att pröva något nytt”, genast var med på lik-
som den tredje medlemmen i tco:s presidium, Arne Nilstein: ”För Arne med 
sin fredliga natur var samarbete alltid att föredra framför konflikt.” Själv betonar 
Nilstein att hans intresse av samtal med Saco grundades på en principiell inställ-
ning att organisationer aldrig får tillmätas ett egenvärde utan att medlemmarna 
alltid måste vara utgångspunkt. 

Bodström utarbetade ett förslag till överenskommelse som utgick från att de 
båda organisationernas medlemsstruktur skulle bli alltmer likartad ju fler som 
fick högskoleutbildning. Mot den bakgrunden rekommenderade organisatio-
nernas presidier att en vidsträckt samverkan skulle etableras i förhandlingsfrå-
gor inom såväl statlig som kommunal och privat sektor. Överenskommelsen 
presenterades i november 1971 men mötte en hel del kritik i båda organisa-
tionerna. Trots Östlunds medverkan var det för tco-s ledning viktigare att 
samverka med de statsanställda inom lo. tco-k hade en medlemsstruktur 
som gjorde organisationen något mera positiv till samarbete med Saco. Störst 
intresse fanns inom sif där man hade att tillgodose en stor andel relativt hög-
avlönades intressen. På Saco-sidan rådde stor oro för att organisationen skulle 
förlora sin identitet. Överenskommelsen fördes i hamn under Bartleys sjukfrån-
varo. Senare ska han ha sagt att den var ”detsamma som att sälja Saco”. 

seregard och Bodströms mardröm
När Seregard byggde vidare på samarbetet mellan sif, salf och cf för att 
skapa Privattjänstemannakartellen (ptk) hänvisade han gärna till presidieöver-
enskommelsen. Vid 1973 års tco-kongress beslutades att inträde i ptk skulle 
vara frivilligt för tco-förbund och att förbund utanför tco kunde vinna inträde. 
Att utträda skulle emellertid föra med sig betydande kostnader till ptk:s kon-
fliktfond. Den nya organisationen konstituerades i Arbetsledarnas hus på tco-
kongressens sista dag med sif, salf och htf som medlemmar. cf beviljades 
omedelbart inträde. Så småningom skulle ptk omfatta 27 förbund varav 17 
tillhörande Saco. Många av yrkesförbunden hade endast ett fåtal medlemmar 
verksamma inom privat sektor.
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Senare gjordes försök att skapa en liknande förhandlingskartell för den kom-
munala sektorn men intresset var för litet från Saco-sidan. Inom denna sektor 
hade man redan nått ställning som förhandlande part utan hjälp från något 
tco-förbund. Det ktk som bildades 1976 bestod enbart av tco-förbund och 
leddes av sktf:s ordförande Björn Rosengren.

Åren efter 1973 präglades för Lennart Bodström av konflikt med Ingvar Sere-
gard och oro för att förbunden för offentliganställda skulle isoleras från förbund 
med privatanställda. Ett synligt bevis tycktes byggandet av den förnämliga ptk-
skolan på Djurönäset vara. Det tog fart samtidigt som ptk:s ledning motar-
betade tco:s planer på att göra Foresta på Lidingö till en andra tco-skola 
vid sidan av Bergendal. (Under åren 1958–1968 hade Gällöfsta i Upplands-Bro 
kommun varit tco:s andra kursgård.) Mardrömmen var att tco skulle spricka 
vilket innebar att historien om en enad tjänstemannarörelse skulle flyttas ett par 
decennier bakåt i tiden. Genom bildandet av ett förhandlingsråd med Bodström 
själv som ordförande försökte han skapa en kanal för information mellan för-
handlingssektorerna. En annan nyhet från tiden för ptk:s bildande var att ”för-
handlingsläget” infördes som stående rapportpunkt på tco-styrelsens möten. 

Lennart Bodström i samspråk med PTK:s ordförande Ingvar Seregard vid 
SIF:s riksstämma 1977. I sina memoarer ”Mitt i stormen” gör Bodström inget 
för att dölja den ständiga maktkamp som pågick dem emellan.
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att stärka sammanhållningen 
I memoarerna lyfter Lennart Boström fram ett antal organisatoriska förhållan-
den som han slog vakt om eller nya som han drev igenom med syftena att 
stärka sammanhållningen inom tco, att utveckla tjänstemannarörelsen till mer 
av folkrörelse och att göra tco till en starkare röst i samhällsdebatten:

 » Styrelsemöte varje måndag eftermiddag, föregånget av gemensam lunch. 
 » Årliga informella ordförandekonferenser. Dessa gav förbundsordförande 

som inte hade plats i tco:s styrelse (hälften av samtliga) möjlighet att 
komma till tals, träffa kolleger och lära känna ordföranden.

 » Rätten att motionera till tco:s kongress utsträcktes 1973 från att endast 
omfatta förbunden till att även gälla förbundens primärorganisationer, 
d.v.s. avdelningar eller motsvarande. Detta ledde till en ökning från 23 
motioner 1973 till 129 1976, 362 1979 och 287 till 1982 års kongress.

 » Kongress vart tredje år i stället för, som en del förordade, vart fjärde. Från 
det att Bodström tillträdde till dess han avgick 1982 innebar detta att 
tco höll kongress cirka tre månader före de allmänna valen i september. 
”Jag var övertygad om att de politiska partierna under valår mer än under 
andra år skulle vara lyhörda för de synpunkter som tco förde fram,” 
skriver Bodström.2

 » En regional organisation i varje län bestående av förbundens representan-
ter, med finansiering från tco och med bemannat kansli. tco-distrikten 
samlokaliserades ofta med olika tco-förbund och tbv så att det rent av 
uppstod tco-hus i stadsbilden på vissa håll. Bodström noterar belåtet att 
förbundens representanter i tco-distrikten gärna uppträdde till tco:s 
försvar i det egna förbundet när avgiften till tco ifrågasattes.

kansliet växer med statsbidrag
tco:s kansli växte under Bodströms tolv år som ordförande från cirka 100 till 
cirka 175 anställda, varav 45 fanns inom den regionala organisationen. Utbild-
ningsavdelningen var stor redan från början. Åke Isling skriver i sina memoa-
rer En bygd, en släkt, ett liv att Bodström tyckte att utbildningsfrågorna hade 
fått breda ut sig för mycket och bedömde att hans bästa tid på tco-kansliet 
var förbi när Bodström blev hans chef, så han sökte sig bort och efterträddes 
av Lennart Larsson, vilket dock inte ledde till att utvecklingen bromsades upp. 
Till utbildningsavdelningen fördes 1976 den växande fackliga utbildningen och 
med drygt 30 medarbetare utgjorde avdelningen 1982 en fjärdedel av tco:s 
centrala kansli. 

2. Allmänna val hölls vart tredje år 1970–1994
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Medlemstalet i tco-förbunden ökade under de tolv åren med drygt 50 pro-
cent till runt en miljon, medan organisationens omslutning i fast penningvärde 
ökade med 60 procent. Det betyder dock inte att förbunden gav mer till tco 
än som motsvarades av medlemsökning och penningvärdesförsämring. Det var 
över huvud taget inte lätt att konstruera avgiften så att den höll jämna steg 
med inflationen, som var ett svårt problem under denna tid, naturligtvis mest 
vid löneförhandlingar; en byrådirektör som 1970 hade en månadslön på 4000 
kronor behövde 1982 få nära 13 000 per månad för att inte förlora konsum-
tionsutrymme. 

Den relativa resursökningen kom från nya statsbidrag. tco hade från 1970 
fått statsbidrag för central kursverksamhet, bland annat en facklig månadskurs 
och u-landsinformation. Statsbidraget motsvarade fram till 1976 mindre än två 
procent av medlemsavgiften. Men detta år ökade andelen plötsligt till 25 pro-
cent. Huvuddelen gällde utbildning för att få genomslag för den nya medbe-
stämmandelagen, av statsminister Olof Palme betecknad som den viktigaste 
demokratireformen sedan den allmänna rösträttens införande. Det hör till bil-
den att Bodström vann en bitter kamp med Seregard om att de mycket omfat-
tande medlen för utbildning skulle gå till tco och inte till ptk, det vill säga han-
teras på samma sätt som gällde för utbildning av förtroendevalda inom offentlig 
sektor. Nya statsbidrag tillkom för att finansiera information på arbetsplatserna 
om nya möjligheter till utbildning inom ramen för 1975 års stora vuxenut-
bildningsreform. tco satsade också på statsbidragsberättigad central kursverk-
samhet i syfte att stärka skolans och högskolans anknytning till yrkeslivet och 
därmed följa upp för tco angelägna reformer. Från 1980 fick löntagarorganisa-
tionerna statsbidrag för att initiera forskning.

 

”nykorporativism”
tv-journalisten Gustaf Olivecrona gav 1977 ut boken Parterna – samtal med 
Gunnar Nilsson, Lennart Bodström och Olof Ljunggren. Omslaget utgörs av ett 
schackbräde med karikatyrpjäser föreställande de högsta företrädarna för lo, 
tco och saf. I förordet motiveras boken med att ”Alla de stora samhällsför-
ändringar som kommer eller som vi står mitt uppe i berör i högsta grad arbets-
marknadens parter.” Sådan var tidsandan. En del statsvetenskapligt orienterade 
kritiker menade att ”parterna” fått alldeles för stort utrymme och började tala 
om ”nykorporativism”. 

Att Arbetsmarknadsstyrelsen (ams) skulle innefatta representanter för 
arbetsmarknadens parter var från början givet och kunde rent av motiveras uti-
från en ilo-konvention. Efterhand kom parterna att yrka på och, även utan att 
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be om det, erbjudas plats i fler och fler statliga styrelser och andra organ som 
företrädare för allmänna samhällsintressen. Syftet var i regel att tillföra sakkun-
skap från världen utanför myndigheterna, och för parterna gav representationen 
möjlighet att påverka inom för dem angelägna områden. 

Representation från parterna motiverades också utifrån behov av kontak-
ter med arbetslivet. När utbildningsväsendet reformerades och byggdes ut 
på 1960- och 1970-talen blev parterna representerade på olika nivåer inom 
skolan och i högskolan. En uppskattad modell som de tekniska högskolorna 
länge hade använt var att låta kunniga personer från det område som en viss 
utbildning var inriktad mot hela tiden ge synpunkter på vad en framtidsinriktad 
utbildning krävde. Och inom utbildningarna mot hantverksyrken var det for-
maliserat med företrädare för både arbetsgivare och arbetstagare. Liknande sys-
tem genomförds generellt vid 1977 års högskolereform i syfte att förbättra de 
olika utbildningarnas yrkesinriktning. Det blev parterna som fick möjlighet att 
ge förslag på lämpliga personer att ta plats i högskolans så kallade linjenämnder. 
tco var via tco-distrikten den mest aktiva organisationen att föreslå sådana 
personer. Det ledde till att tco år 1980 hade försett den statliga delen av hög-
skolan med runt 500 linjenämndsrepresentanter (ordinarie och suppleanter), 
som också fick information och utbildning från tco. 

1979 beslutade en 
enhällig kongress 
att skriva in 
”partipolitisk 
obundenhet” i 
TCO:s stadgar. 
Bakgrunden var 
TCO:s engagemang 
i löntagar- och 
kärnkraftsfrågorna 
och en allt 
intensivare offentlig 
diskussion om 
TCO:s ökade 
samhällsroll.
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allt bredare arbetsområde 
tco-kansliets utbyggnad innebar att organisationen förfogade över välutbil-
dade experter och forskare inom allt fler samhällsområden. Genom att sitta 
i styrelser, ingå i statliga utredningar, anlitas vid debatter etc., stärktes deras 
expertis. I verksamhetsberättelsen för 1982 redovisades under rubriken ”tco 
och samhällsfrågorna” vad tco gjort inom följande områden:

 » Arbetsrätt
 » Arbetsmarknads- och regionalpolitik
 » Teknik- och energifrågor
 » Industri- och handelspolitik
 » Samhällsekonomi
 » Skattepolitik
 » Konsument- och jordbrukspolitik
 » Kriminalpolitik
 » Socialpolitik
 » Invandrarpolitik
 » Fredsfrågor
 » Familjepolitik – jämställdhet
 » Arbetsmiljö
 » Datafrågor
 » Demokratisering av arbetslivet
 » Arbetstidsfrågor
 » Utbildningspolitik 

Ungdomsskolan 
Högskolan 
Vuxenutbildning

 » Forskning 
”tco:s förslag till forskning” 
Förbundens verksamhet 
Information, kontaktverksamhet och utbildning

 » Försvars- och värnpliktsfrågor
 » Kulturpolitik

tco-ekonomernas konjunkturbedömningar, som presenterades två gånger per 
år, hörde till de mest citerade. På grund av inflationen var skattefrågan ständigt 
aktuell. tco:s arbete för att påverka skatteskalorna var lika viktiga för medlem-
marnas köpkraft som de löneökningar som kollektivavtalsförhandlingarna gav. 
För förbunden blev det alltmer självklart att gå via tco för att få stöd i olika 
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frågor som gällde speciella medlemsgrupper. Det ledde till att fler och fler remis-
ser från departement och myndigheter besvarades av tco. 1982 var antalet 
remissvar 148 att jämföra med 120 tolv år tidigare och 74 när Nordenskiöld 
blev tco-chef.

Under Lennart Bodströms tid som ordförande förekom två politiska frågor 
som engagerade befolkningen på djupet – frågorna om löntagarfonder och om 
kärnkraftens vara eller icke vara. I ingendera tog tco ställning, därtill var med-
lemsopinionen alltför splittrad. Men långt ifrån att ducka av rädsla för att dra 
på sig kritik deltog Bodström i debatten med liv och lust med de mandat han 
ansåg sig ha, eller ansåg sig vara skyldig att utöva, som ledare för en betydel-
sefull organisation. Frågan om han gick utanför ramarna för tco:s deklarerade 
partipolitiska neutralitet behandlas nedan sid. 195f. 

utrikesminister
Det har framförts olika teorier om varför Olof Palme efter valet 1982 önskade 
sig Bodström som utrikesminister; han hade tidigare aldrig haft något politiskt 
uppdrag och var inte medlem i socialdemokratiska partiet. Den sämsta torde 
vara att han ville ha en svag person på den posten. tco:s ordförande var redan 
till det yttre en person som ingav respekt. I inget sammanhang avslöjade han 
osäkerhet, hans klarhet i analysen liksom hans förmåga att kunna uttrycka sina 
tankar så att de omedelbart kunde befordras till trycket gjorde att man lyss-
nade när han uppträdde i talarstolar, i debatter eller över huvud uttalade sig. 
För Bodström uttalar sig, han pladdrar aldrig. Inte ens hans fiender – till dessa 
räknade han under tco-tiden stora delar av pressen och särskilt Svenska Dag-
bladets dåvarande chefredaktör Gustaf von Platen – kunde förneka att Bod-
ström var artig och belevad och förde sig väl i salongerna. Att lyssna till andras 
utläggningar var dock inte tco-chefens starka sida, vilket blev uppenbart vid 
en del sammanträden med en – åtminstone till synes – sovande ordförande. 
Bodströms förmåga att dominera, övertyga och charma gjorde att han för det 
mesta fick som han ville i tco. Det var enklast att hålla med, men alla var inte 
lika övertygade om att han hade rätt, fast han fått rätt.
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Rosengrens tid

e
n extra kongress valde i december 1982 Björn Rosengren till ord-
förande i tco. Han var då 40 år och sedan sex år tillbaka ordfö-
rande i sktf och den nybildade Kommunaltjänstemannakartellen 
(ktk). Yrkesutbildning hade Rosengren som bilmekaniker, men 
under kvällsstudier hade han utbildat sig till gymnasieingenjör och 

fått jobb på Vägverket. För första gången fick tco-kansliet en chef med genuin 
tjänstemannabakgrund som gjort karriär inom ett medlemsförbund, därtill det 
näst största. sktf hade på grund av den kraftiga utbyggnaden av kommun- och 
landstingssektorn under 1960- och 70-talen nu ryckt fram till positionen som 
tco:s största förbund efter sif. 

Den nyvalde TCO-ordföranden Björn Rosengren tacktalar  
på kongressen 1982.
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En hållning som tco-kansliet snart blev bekant med efter Rosengrens till-
träde var, att det viktigaste är inte att ha rätt utan att få rätt. Också i flera andra 
avseenden var han något av motbild till Bodström; själv skojade han ofta om sin 
relativt ringa längd och att han inte kunde briljera som middagstalare. Till jour-
nalistkåren hade Rosengren redan skapat en direkt och otvungen relation som 
gjorde att han kunde vara mycket öppen utan att råka ut för rekyler.

koncentration på huvudfrågor och opinionsbildning
Den nye ordföranden satte genast i gång med en omorganisation av tco-
kansliet och fler skulle följa. Alla verksamheter som kunde räknas till området 
samhällsbevakning samlades i en stor samhällspolitisk avdelning utan sektions-
chefer. Chef blev utredaren Birgitta Isaksson-Pérez, doktor i företagsekonomi. 
Det betydde att de gamla utrednings- och utbildningsavdelningarna upphörde, 
vilket underlättades av att Lennart Larsson slutat för att bli chef för tbv. tco-
tidningens redaktör Bertil Jacobsson blev så småningom chef för informations-
avdelningen. Rosengrens närmaste man var Jaan Kolk som redan tidigare hade 
arbetat på tco och senare hos salf och sktf.

Syftet med omorganisationen var att samla resurserna och koncentrera dem 
mot bevakning av de fackliga huvudfrågorna och att systematiskt arbeta med 
information och opinionsbildning kring dessa. Vad tco-kansliet skulle arbeta 
med fastställdes från 1985 års kongress i ett program för den kommande kon-
gressperioden som från denna tid var fyraårig. Ett särskilt samarbetsprojekt för 
”uthållig opinionsbildning” startade samma år. Det leddes av sktf:s nye ord-
förande Sture Nordh och inkluderade alla större tco-förbund plus tbv. En 
inriktning på sikt var att en mindre andel än tidigare av de totala resurserna 
skulle bindas i fast personal för att ge utrymme för särskilda insatser i priorite-
rade frågor.

I egenskap av tco-chef slog Björn Rosengren vakt om tco-distrikten. 1987 
kunde distrikten fira tioårsjubileum runt om i landet med aktiviteter som väckte 
uppmärksamhet. Distrikten blev effektiva instrument för att nå ut med infor-
mation och opinionsbildning. Som exempel kan nämnas projektet ”Utbildning 
som drivkraft” som föregick temat för 1989 års kongress – ”Vår kunskap for-
mar Sveriges framtid”. Inom projektet genomfördes bland annat ett antal regio-
nala konferenser i samarbete med högskolor och andra utbildningsanordnare. 
Konferenserna gav tillfälle att nå ut med tco:s ståndpunkter, både gentemot 
samhället och gentemot arbetsgivare. Till arbetsgivarparten adresserades de 
krav på fortlöpande utbildning i arbetet som formulerats i rapporten Personal-
utbildning från 1985 års kongress. 
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nya intäktskällor
Rosengren var angelägen om att skapa intäkter från andra källor än medlemsav-
gifter och statsbidrag. År 1988 gav försäljning av trycksaker, kursavgifter m.m. 
inkomster motsvarande 15 procent av medlemsavgifterna. 

En tillfällig inkomstkälla blev under 1987 och 1988 det samarbete som eta-
blerades med Sollentunamässan vid utställningar på temat personalutbildning; 
det första året svarade tco ensam för utställningens seminarieprogram och då 
invigde Lennart Bodström som hade blivit utbildningsminister. Det andra året 
samarbetade man med saf om programmets innehåll, dock icke om överskot-
tet, och då invigde kung Carl xvi Gustaf. Verksamheten fick en uppföljning 
genom att tco köpte in sig i utbildningsföretaget MGruppen med rötter i saf 
och arbetsledarutbildning. Genom ägande i tbv och dess dotterbolag Educ-
tus var siktet, enligt 1992 års verksamhetsberättelse, inställt på att skapa ett 
av de stora utbildningsföretagen i Sverige och ta upp konkurrensen med stat-
liga amu. Projektet avfördes emellertid från dagordningen när Rosengren hade 
lämnat tco. 

”Bildskärmsprovaren” blev, utan att detta var avsikten, en mer bestående 
intäktskälla. Det var från början ett testbatteri avsett för folk som arbetade vid 

Bildskärmsprovaren 
som TCO tog 
fram på initiativ av 
ombudsmannen Per-
Erik Boivie spred TCO-
loggan över världen. 
(Ur TCO-tidningen 
19/1992)
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bildskärmar, som var ett nytt oroande inslag i arbetsmiljön, och även ett hot 
mot naturmiljön när produkten tjänat ut. Bakom projektet att kvalitetsmärka 
bildskärmar stod tco-ombudsmannen Per Erik Boivie; han hade utvecklat pro-
varen i samarbete med Statens provningsanstalt och Svenska Naturskyddsför-
eningen och till finansieringen hade mbl-pengar bidragit. Idén fick så små-
ningom genomslag och har lett till att bildskärmstillverkare runt om i världen 
gärna betalar för ett tco-intyg på att deras produkter uppfyller provarens kva-
litetskrav. I dag är hälften av alla bildskärmar som säljs tco-märkta. 

Organisationens utveckling
När Rosengren tillträdde var 20 förbund anslutna till tco med knappt en mil-
jon aktiva medlemmar. Under hans tolv år växte medlemstalet till drygt 1,1 mil-
joner eller med 15 procent. I årsberättelsen för 1988 hade emellertid noterats att 
medlemsutvecklingen stagnerat. Antalet förbund var 1994 fortfarande 20 men 
betydande förändringar hade skett.

  salf hade återinträtt som medlem 1985 med 71 300 medlemmar, nu som 
sjunde förbund i storleksordning. Det var nästan exakt samma medlemstal som 
när organisationen lämnade tco sju år tidigare som tco:s femte största för-

1987 ordnade TCO en personalutbildningsmässa i samarbete med 
Sollentunamässan. Invigningstalare var utbildningsminister Lennart 
Bodström. Bland de medverkande vid invigningen var skådespelerskan Lena 
Nyman. Här tillsammans med denna boks författare. 
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bund. Svenska Maskinbefälsförbundet, med 2 800 medlemmar hade 1978 läm-
nat tco och gått upp i salf. 

Svenska Facklärarförbundet (sfl) och Sveriges Lärarförbund (sl) hade gått 
samman och med 168 000 aktiva medlemmar intagit positionen som tco:s 
näst största förbund efter sif.

Sveriges Yrkesmusikerförbund (Symf) inträdde 1985 med drygt 1 000 med-
lemmar.

Doktoranders och Forskares Förbund (doff) med 150 aktiva medlemmar 
och dubbelt så många studerandemedlemmar blev 1994 medlem i tco.

När yrkesofficerarna 1994 bildade ett gemensamt förbund valde medlem-
marna att först stå utan anknytning till centralorganisationen, för att efter en 
medlemsomröstning ansluta sig till Saco. Dessförinnan hade förbundet gått in 
i Offentliganställdas Förhandlingsråd (ofr), den nybildade förhandlingsorga-
nisation som alla tco-förbundens offentliganställda tillhörde. tco förlorade 
Officerarnas Riksförbund med 8 500 medlemmar. 

Denna händelse speglar väl en samhällsutveckling som tco i hög grad hade 
varit tillskyndare av. Underbefäl och underofficerare hörde länge till tco:s 
kärna; tillsammans skulle de 1944 ha utgjort tco:s näst största förbund. Under-
befälen hade folkskola som grund och deras karriärstege slutade där underof-

1988 upprepades personalutbildningsmässan, denna gång i samarbete med 
Svenska Arbetsgivareföreningen. Invigningstalare 1988 var kung Carl XVI 
Gustaf. 
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ficerarnas stege började. De senare hade nått vidare tack vare realskola men 
kunde inte nå officersnivån utan studentexamen. Till officersmässen, dit unga 
fänrikar med självklarhet kunde gå, saknade de länge tillträde. Att delta i kam-
pen för utbildningsväsendets demokratisering blev för tco:s militärförbund en 
hjärtefråga. Målet nåddes 1983 när en ny befälsordning infördes, där rekrytering 
till en enhetlig kategori yrkesofficerare för alla förutsatte genomgången gym-
nasieskola. Några år tidigare hade demokratiseringen, i meningen jämställdhet 
mellan könen, tagit sin början genom att yrket hade öppnats för kvinnor.

TcO och saco
I takt med att högskolan byggdes ut och allt fler utbildningar blev ”akade-
miska” växte antalet högskoleutbildade i tco. Av tco:s medlemmar 1994 år 
kunde cirka 350 000 räknas som akademiker.

Saco stabiliserades så småningom efter nedgångsperioden på 1970-talet och 
hade 1994 nått nivån 300 000 medlemmar.

 I konkurrensen med tco hade Saco ett försprång genom att studerande-
medlemskap alltid varit naturligt. I syfte att förbereda rekrytering till förbun-
den startade tco 1971 verksamhet på de större högskoleorterna och särskilda 
”kårortsombudsmän” anställdes. En av dem var den nuvarande ordföranden i 
Sveriges Kommuners och Landstings förhandlingsdelegation, Ingela Gardner-
Sundström (M). Från slutet av 1970-talet drev tco en försöksverksamhet med 
studerandeföreningar på högskoleorter som successivt byggdes ut och som 
fick en fast form genom kongressbeslut 1985. Ett kontinuerligt inslag i verk-
samheten var fram till 1994 tidningen ”Sagt & Gjort” som efterhand börjat 
ges ut med fem nummer per år och i en upplaga som det året nått 67 000 ex. 
Tidningen ersattes 1997 med ”Studentliv” som utvecklats till Sveriges största 
studenttidning. Från 1987 har förbundens studerandemedlemmar redovisats i 
årsberättelserna och fram till 1994 kunde en ökning från 27 200 till 40 300 
noteras.

Saco, eller Saco/sr som organisationen hette mellan 1975 och 1985, hade 
som framgått tidigt förpassat sig själv till marginalen i den breda samhällsde-
batten. När folkpartiriksdagsledamotnen Jörgen Ullenhag tillträdde som ordfö-
rande 1985 efterträdde han en person som av Sacos historiograf Anders Björns-
son karaktäriserats som blek och initiativlös. En av Ullenhags första åtgärder var 
enligt Björnsson att förse spritförrådet i huset med nytt lås. Efterhand utveckla-
des Saco till en organisation att räkna med. Stort genomslag fick de årliga jobb-
mässorna kring skriften Välja yrke. Med Läkarförbundets respekterade chef, 
Anders Milton, som ordförande från 1993 inleddes den slutliga ”normalise-
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ringen” av Saco. Han efterträddes 2001 av Anna Ekström, då statssekreterare i 
näringsdepartementet där Björn Rosengren vid den tiden var departementschef.

skinnömsningstid
Specialisten på saf:s historia Hans De Geer har kallat åren 1991–1994 för 
organisationens politiska skördetid. En första skörd var genomslag för ett ensi-
digt beslut om att lämna verksstyrelser. En dominerande falang inom saf hade 
nämligen funnit att arbetsgivarna genom representation i olika myndigheter 
legitimerade partsrepresentationen utan att få önskat utbyte i form av infly-
tande. På så vis blev saf principiell motståndare till korporativism. Nya skördar 
bärgades genom utveckling av saf ”som idéorganisation, som opinionsbildare, 
och som en lobbyorganisation”. 

Inte minst saf:s framgångar gav impulser till tco:s ledning att pröva nya 
vägar. Årsberättelserna för 1991 och 1992 kompletterades med krönikor där 
informationschefen Bertil Jacobson såg till att nya budskap formulerades okon-
ventionellt och slagkraftigt. Det talades om ”skinnömsningstid”. 

ur 1992 års krönika

1992 blev för Tco omvälvande på många sätt och viss förändring var just så 
smärtsam som befarats på förhand. Distrikten blev sex större regioner, den 
centrala administrationen krympte och i konsekvens med det interna spar-
paketet rensades också den fackliga menyn.

Tiden då centralorganisationen var som en diversehandel där sortimentet 
växte för varje år utan att kvaliteten steg tillhör historien.

Bakom de smärtsamma besluten fanns inte bara en klåfingrig regering 
som ville dra in bidrag till facklig utbildning och annat som facket kunnat 
tillgodoräkna sig genom åren. Det fanns en allvarlig fetma som var nog så 
allvarlig. Detta utslag av vällevnad har genom åren också drabbat tjänste-
mannarörelsen.

Tillväxtåren, då medlemmarna strömmade till och med dem stadigt väx-
ande resurser, skapade inte hungriga, ambitiösa och experimenterande fack-
liga hjältar. Det skapade drivna administratörer och förvaltare.
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I januari 1992 startade TCO en kampanj mot regeringsförslaget om två 
karensdagar. Ett inslag var en annons där – enligt  årskrönikan detta år – en
tjänsteman hängde ”på det gula korset i den blå fanan, sjuk och ömklig  som
straff för nationens samlade ekonomiska synder”.  
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En ny tid

V
id 1993 års ordinarie kongress beslutades om en fortsatt skinn-
ömsning i mer traditionella former: en översynsutredning under 
ledning av sktf:s ordförande Sture Nordh tillsattes och till sekre-
terare utsågs Jaan Kolk som nu också adjungerades till styrelsen. 
Huvuduppgiften var att lägga förslag om hur kostnaderna för tco 

skulle kunna sänkas.
Emellertid skulle utredningen komma att läggas fram med en ny person i 

tco:s ledning, nämligen förbundsordföranden i Vårdförbundet shstf Inger 
Ohlsson. Hon hade valts till Björn Rosengrens efterträdare sedan denne på egen 
begäran avgått i september 1994 till följd av medieuppmärksamheten kring 
ett besök på en stripklubb långt tidigare, den så kallade Tabuaffären. När tco 
nu fick sin första kvinnliga ordförande hade kvinnorna redan i 18 år varit i majo-
ritet inom organisationen; 1994 uppgick andelen till strax under 60 procent.

inger Ohlsson, stadgeförändringar  
och samarbete med saco
Vid 1995 års extra kongress beslutades om betydande stadgeförändringar i på 
grundval av översynsutredningens förslag: 

 » antalet kongressledamöter minskade från 200 till 125
 » det årliga representantskapsmötet avskaffades, i stället infördes kongress 

vartannat år
 » den vidgade motionsrätt som införts 1976 avskaffades 
 » regionkontoren lades ned och ersattes av frivilliga tco-råd.

Tydligare än tidigare markerades i utredningen vikten av samverkan inom tco-
familjen. Nyckeln till att utveckla tco som offensiv påverkansorganisation 
sades vara samspel med förbunden och detta underströks också av kongressen. 
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För Inger Ohlsson hade ett närmare samarbete med Saco hög prioritet. Kon-
gressen gav styrelsen i uppdrag att ”initiera en framåtsyftande diskussion kring 
en samlad tjänstemannarörelse” och detta ledde i september 1996 till ett sam-
arbetsavtal med Saco. Avtalet hade föregåtts av ett seminarium i Köpenhamn 
i maj 1996 med deltagande av ordföranden och kanslichefer i de största tco- 
och Saco-förbunden. En sammanslagning av tco och Saco stod på dagord-
ningen, men en viktig utgångspunkt var att ett närmare samarbete måste drivas 
av förbunden. För Saco var den viktigaste bevekelsegrunden för att gå in i ett 
samarbete en önskan om att fogas in i det reguljära europeiska fackliga sam-
arbetet, vilket fått ökad prioritet genom Sveriges medlemskap i eu från den 1 
januari 1995. Saco inträdde nu i de nordiska (nfs), europeiska (efs) och världs-
vida (ffi) fackliga samarbetsorganen och blev även delägare i lo:s och tco:s 
Brysselkontor. I dessa organisationer hade tco sedan länge en stark ställning. 

En annan viktig bakgrundsfaktor var att tco-of, som hade ersatt tco-s 
och ktk, hade ombildats till Offentliganställdas Förhandlingsråd (ofr) och 
öppnats för Saco-förbund. Via ofr – med Lärarförbundets förre ordförande 
Christer Romilson i spetsen – inleddes ett förhandlingssamarbete mellan tco:s 
och Sacos lärarförbund samt mellan sktf och Akademikerförbundet ssr. Offi-
cersförbundet ingick som framgått i det nya förhandlingssamarbetet och senare 
anslöt sig Läkarförbundet. 

Från denna tid har tco och Saco varit angelägna om att finna gemensamma 
ståndpunkter i frågor om till exempel lönebildning, socialförsäkringar, studie-
medel, kompetensutvecklingskonton och skattepolitik. När Inger Ohlsson efter 
1997 års kongress anställde Bengt Nørby från Saco-sidan som kanslichef efter 
Jaan Kolk, som hade gått till Teaterförbundet, var detta ett led i ambitionerna 
att utveckla kontakterna mellan organisationerna.   

1997 års kongress fattade efter en jämn votering det kontroversiella beslutet 
att utesluta Ledarna (tidigare salf) som medlem på grund av de gränstvister 
som länge hade pågått mellan Ledarna och andra tco-förbund. Förbundet 
hade detta år 77 400 medlemmar. Ledarna har ändå kunnat hävda sig som för-
handlingspart genom fortsatt medlemskap i ofr och ptk.

Med Inger Ohlsson i ledningen hade jämställdhetsfrågorna fått än högre pri-
oritet än tidigare. Med ”kunskap, kraft, kreativitet” som tema för 1997 års 
kongress lyftes ett annat av tco:s kärnområden fram. Europafrågorna fick allt 
större utrymme. Med kongressrapporten Nya tider, nya fack slogs fast att sam-
arbetet mellan tco och Saco borde leda till att de båda organisationerna ersat-
tes av en ny centralorganisation.

Emellertid erbjöds Inger Ohlsson av statsminister Göran Persson en vakant 
post som generaldirektör för Arbetslivsinstitutet, ett erbjudande som hon med 
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glädje mottog. Detta ledde till att Sture Nordh lanserades som efterträdare. 
Nordh hade tre år tidigare lämnat sktf för att bli statssekreterare i arbetsmark-
nadsdepartementet och var nu direktör i Arbetslivsinstitutet. Till sktf i Umeå 
hade han kommit 1975 från Skelleftetrakten med en examen som förvaltnings-
socionom i bagaget. 

med sture nordh som ordförande
Sture Nordh blev enhälligt vald och många uttryckte entusiasm över att han 
återbördades till tjänstemannarörelsen. Han hade hunnit bli 47 år gammal och 
en och annan erinrade sig hur en ledamot i sktf:s valberedning sexton år tidi-
gare hade bemött en tveksam kollega som hänvisade till Nordhs ringa ålder, 30 
år, när denne var på förslag som förbundsordförande: ”kan så vara, men han 
har en mogen mans omdöme”. 

Neddragningen av kansliet fortsatte. tco-märkningen hade redan förts över 
till ett fristående bolag. Olika servicetjänster började köpas in i stället för att 
skötas av egen personal. Den operativa verksamheten koncentrerades. Utre-
daren Roger Mörtvik, som skolats på tco-kansliet och hade en period inom 
Regeringskansliet bakom sig, hade återkommit och blivit samhällspolitisk chef. 
Från sif, Statsrådsberedningen, tbv och ännu tidigare sktf kom Ulf Mårtens-

Vårdförbundets ordförande Inger Ohlsson valdes till TCO-ordförande 1994. 
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son till tco-kansliet för att utveckla informationsverksamheten under namn 
av ”kommunikation och undersökningar”. Från Vårdförbundet hämtades dess 
vice ordförande Helena Johanson för att hålla samman internationell verksam-
het och andra strategiska funktioner. 

Fyraåriga kongressperioder återinfördes 2003. Representantskapet återinför-
des dock inte. I stället inrättades ett ordföranderåd som mellan kongresserna i 
vissa frågor är det högsta beslutande organet. År 2004 besvarades 44 remisser, 
det vill säga mindre än en tredjedel av antalet från tiden innan ambitionerna att 
koncentrera mot fackliga huvuduppgifter började ge effekt.

År 2010 bestod tco-kansliet av cirka 45 tjänster och organisationen har 
förändrats för att bättre svara upp mot styrelsens krav, som också uttrycks 
tydligare än tidigare. Arbete i projektform underlättas genom att kansliets ope-
rativa del är sammanförd på två våningsplan med direkt samband. Ordföran-
devåningen från Rosengrens tid har krympt tillbaka till ett tjänsterum av nord-
enskiöldska dimensioner och rummet har även återfått dennes skrivbord. En 
omfattande föryngring av kansliet har skett. Kanslichef är Anna Forsberg, tidi-
gare presschef hos Socialdemokraterna och kommunikationschef är Lena Ivö, 
tidigare biträdande kommunikationschef vid Arbetsförmedlingen.

Inger Ohlsson efterträddes av Sture Nordh 1999. Han var då utvecklings-
direktör i Arbetslivsinstitutet och hade dessförinnan varit statssekreterare i 
arbetsmarknadsdepartementet samt ordförande för SKTF. 
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facketförändras.nu
En nedgång i facklig organisationsgrad kan noteras i många länder sedan några 
decennier tillbaka. I Norden har den varit tydlig sedan mitten av 1990-talet. 
tco-förbunden har också drabbats. Från 2007 finns ett direkt samband med 
försämringar i arbetslöshetsförsäkringen. År 2009 hade tco 961 700 aktiva 
medlemmar. Antalet studerandemedlemmar har dock hållit sig tämligen kon-
stant mellan 65 000 och 70 000 sedan år 2000. Från 2007 har statsbidra-
gen till tco och andra fackliga organisationer successivt nästan helt upphört. 
Förbunden har tvingats rationalisera. Sammanslagningar har lett till att tco nu 
har sexton medlemsförbund med Unionen, de sammanslagna sif och htf, 
som överlägset störst. Näst störst är Lärarförbundet. Samarbetet mellan cen-
tralorganisationerna tco och Saco har avtagit något men ibland sker ett mer 
intimt samarbete på förbundsnivå. Ett gott exempel är samarbetet mellan sktf 
och ssr som främst innebär gemensamma förhandlingar inom det kommunala 
området.

Under 2000-talet har förbunden i allt högre grad önskat få till stånd gemen-
samt utvecklingsarbete med tco som sammanhållande kraft. Det viktigaste 
projektet startade år 2007 med extra finansiering från förbunden och med 
arbetsnamnet ”Medlemskapets värde”. Det drivs nu under samma namn som 
projektets hemsida ”FacketFörändras.nu” och meningen är att det ska löpa 
under ytterligare ett antal år. Syftet är att utveckla och lyfta fram värdet av att 
vara med i facket. Den viktigaste målgruppen är akademiker, studerande och 
nya i arbetslivet i åldern 20–35 år. På hemsidan heter det: 

”Vi jobbar externt för att visa på individens värde av kollektivavtalet, i kronor 
och ören, och internt med att förändra de inre strukturerna och få fram fler 
unga i det fackliga arbetet.”

År 2007 samlades TCO-förbunden 
kring FacketFörändras.nu, ett 
gemensamt utvecklingsarbete. 
Målgruppen är yngre akademiker, 
studerande och nya i arbetslivet 
som ska informeras om det fackliga 
medlemskapets värde. 
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Valter Åman, direktör i TCO 1945-1960. Målad av Lennart Gram.
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